
 

Styresak 063/20                            Møtedato: 9. september 2020                                                           1 

 
                   
 
              

Styresak 063-2020  
Innleie av helsepersonell - Internrevisjonsrapport 06/2020 fra Helse Nord 
RHF 
 

   

Innstilling til vedtak: 
Styret tar saken til orientering. 

 

Bakgrunn: 
Helse Nord RHFs internrevisjon har til hensikt å bekrefte at helseforetakene har etablert 
styring og kontroll med innleie av helsepersonell, som er egnet til å redusere kostnadene og 
risikoen for vesentlige budsjettavvik.  
 
Formålet med denne styresaken er å informere styret om gjennomført internrevisjon, hvilke 
funn som er gjort og hvordan Nordlandssykehuset HF planlegger å følge opp disse. 
 

Direktørens vurdering: 
Direktøren erfarer at Helse Nords internrevisjoner er nyttige supplement til 
Nordlandssykehusets internrevisjoner. Det er en fordel at arbeidet som gjøres i foretaket blir 
vurdert av flere for potensielle forbedringsområder. Innleie er et kompleks område å arbeide 
med. Det er derfor viktig å ha et langsiktig perspektiv ved iverksettelse av ulike tiltak. God 
planlegging er viktig både for arbeidsmiljø og det tjenestetilbudet foretaket tilbyr. Foruten 
behov skapt av pandemisituasjonen, er det først og fremst er legespesialister vi har behov for 
å leie inn per nå. Likevel er det viktig å vurdere behovene som vil komme fremover. 
Etableringen av et bemanningssenter er i lys av dette et tiltak som direktøren er fornøyd med 
å ha fått realisert, for å kunne være forberedt på et økende behov på sykepleiersiden. Vi har 
også behov for kontinuerlig utdanning av nye spesialsykepleiere. 
 
Revisjonen påpeker ett behov for operasjonalisering av Nordlandssykehusets plan for å 
redusere innleie. Status og fremtidig behov for økt/redusert innleie er tema både i 
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budsjettprosess og oppfølgingsmøter med de enkelte klinikkene. Selv om foretaksledelsen har 
god kunnskap per fagområde, kan det være fordelaktig å samle denne i en egen plan med mål, 
tiltak, frister og ansvarlige, slik at oversikten lettere kan deles med andre.  
 
Internrevisjonens anbefalinger er i liten grad relevante i forhold til det langsiktige arbeidet 
med å redusere innleie av legespesialister til våre lokalsykehus. I motsetning til UNN HF har 
Nordlandssykehuset HF hovedsakelig innleie av legespesialister, og vårt viktigste tiltak er 
utdanning av egne legespesialister. Her er det flere elementer som har betydning for at vi skal 
være attraktiv som utdanningsinstitusjon og framtidig arbeidssted, bl.a. innhold i vår egen 
klinisk virksomhet, muligheter forskning og kvalitetsforberedende arbeid og at leger i 
spesialisering har mulighet til å velge mellom ulike foretak nasjonalt ved behov for 
spesialiseringsperioder.  
 
De anbefalingene som gjelder forvaltning av innleieavtaler vil følges opp i tråd med tiltak 
beskrevet for de enkelte anbefalingene.  
 

Bakgrunn: 
Internrevisjonen ved Helse Nord RHF gjennomførte i september 2019-mars 2020 
internrevisjon i Nordlandssykehuset HF. Revisjonen bestod av gjennomgang av interne 
dokumenter for Nordlandssykehuset, tester/oppslag i mottatt/registrert datamateriale og 
intervjuer i HR avdelingen, Økonomiavdelingen, Kirurgisk klinikk og Psykisk helse og rus 
klinikk. 
 
Internrevisjonen konkluderer med at Nordlandssykehuset i liten grad har iverksatt endringer 
i styring og kontroll egnet for å redusere innleie av helsepersonell fra firma for 2020 og at 
plan for reduksjon av innleie (Nordlandssykehuset styresak 047/2019) ikke er 
operasjonalisert. I dialog med internrevisjonen har vi forklart at planen viser hvordan vi 
langsiktig arbeider med denne problemstillingen.  
 
Status innleie, og utvikling i etterkant av styresak 047-2019, Plan for reduksjon av innleie 
Nordlandssykehuset HF har gjennom mange år hatt ett stort behov for innleie av 
legespesialister, og i styresak 047-2019 og brev av mai 2018 (vedlagt styresak 047-2019) er 
det redegjort for hvilke lokasjon/fagområder som har innleiebehov og konsekvens uten 
innleie. 
 
Kort oppsummert har behovet hovedsakelig vært legespesialister innenfor indremedisin i 
Lofoten, radiologer, psykiatere i Vesterålen og Bodø, kirurger/ortopeder i Lofoten, hud i Bodø 
og anestesileger for Lofoten og Vesterålen. Vår hovedstrategi innenfor dette området er 
utdanning av egne legespesialister, noe som er et langsiktig arbeid. Ambulering mellom Bodø, 
Lofoten og Vesterålen er et tiltak vi bruker både for å redusere innleiebehov og behov for 
pasientreiser.  
 
Innleie av sykepleiere har vært begrenset, men siden vi har sett en risiko før økt innleie har vi 
etablert bemanningssenter og bruker mere midler til utdanning av nye spesialsykepleiere enn 
vi egentlig har budsjettert for. Vi deltar sammen med Nord universitet i prosjektet «Sykepleier 
i Nord», som har som mål å kvalifisere, rekruttere, utdanne og beholde flere sykepleiere i 
Nordland og nordre del av Trøndelag. HR avdelingen har sammen med Norsk 
sykepleierforbund, Den norske jordmorforening og Fagforbundet startet arbeid med 
handlingsplan for å følge opp rapporten fra Riksrevisjonen om bemanningsutfordringene i 
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helseforetakene1. Handlingsplanen skal definere tiltak for å rekruttere, mobilisere og beholde 
sykepleiere, jordmødre og spesialsykepleiere. Videre arbeider foretaket med en egen 
kompetansestrategi. 
 
Innleie av annet helsepersonell er hovedsakelig innleie av psykologspesialister til bemanning 
av Helseteam BUFETAT. 

 
I budsjettprosessen hver høst gjennomgås bemanningen for de ulike klinikkene, inklusiv 
forventet innleie. Lønnsbudsjettet til de enkelte enhetene er rammefinansiert, og historisk har 
Nordlandssykehuset ikke budsjettert med NAV refusjon på enhetsnivå. Dette medfører at 
andre budsjettposter for lønn innenfor den enkelte enhet er lavere enn forventet behov.  

 
Legeinnleie første halvår 2018 versus 2019 var lett fallende. Dette fortsatte i 2020, men 
skyldes i stor grad reduksjon av innleie knyttet til pandemi, bl.a på grunn av karantene ved 
reise inn til landet. Økningen på innleie av sykepleiere i 2020 skyldes pandemi og kan ikke 
brukes for å vurdere om iverksatte tiltak har hatt effekt. 

 
Tabell: Innleie januar-juni 2015-2020 per stillingsgruppe 

 
 
 

Anbefalinger og tiltak: 
Anbefalinger Tiltak fra 

Nordlandssykehuset 

Ansvarlig for oppfølging 

Budsjettere innleie fra 

firma spesifikt ut fra 

identifiserte innleiebehov, 

ikke som en del av rammen 

til lønn. 

I forbindelse med høstens 

budsjettprosess vil det 

vurderes om foretaket skal 

budsjettere forventet NAV 

refusjon på enhetsnivå. 

Økonomisjef 

Operasjonalisere 

foretakets «Plan for 

reduksjon av innleie» ved å 

definere klare mål, tiltak, 
frister og ansvarlige. 

I forbindelse med 

budsjettprosessen vil 

oversikt og tiltak fra 

klinikkene settes inn i en 
samlet plan.   

Også øvrige tiltak 

beskrevet i styresak 047-

2019 vil settes inn i denne 

planen. 

HR sjef 

                                                      
1Riksrevisjonens undersøkelse av bemanningsutfordringer i helseforetakene: 

https://www.riksrevisjonen.no/globalassets/rapporter/no-2019-2020/bemanningsutfordringerhelseforetakene.pdf 

 

2015 2016 2017 2018 2019 2020

Innleie av leger fra firma 18 905 034 18 446 610 18 525 434 26 103 214 24 751 345 20 400 367

Innleie av sykepleiere fra firma 1 696 888 1 276 080 1 294 363 1 137 423 1 936 856 11 647 322

Innleie annet helsepersonell 759 119 225 960 801 167 225 886 1 305 083 4 349 884

Innleie 21 361 040 19 948 650 20 620 965 27 466 524 27 993 285 36 397 572

% vis endring -6,6 % 3,4 % 33,2 % 1,9 % 30,0 %

https://www.riksrevisjonen.no/globalassets/rapporter/no-2019-2020/bemanningsutfordringerhelseforetakene.pdf
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Sørge for at kravet om seks 

måneders 

planleggingshorisont for 

bemanning i GAT og 

timetildeling i DIPS innfris 
for poliklinisk virksomhet. 

Gitt pågående pandemi vil 

seks måneders 

planleggingshorisont 

vanskelig la seg 

gjennomføre.  

Foretaket arbeider med en 

plan for reduksjon av 

etterslep, og i dette arbeide 

vil vi samtidig se på 

planleggingshorisont. 

Medisinsk direktør 

Sørge for at nyhenviste 

pasienter får informasjon 

om oppmøtetidspunkt i 

første brev, i samsvar med 

pasient- og 

brukerrettighetsloven § 
2.2. 

Gitt pågående pandemi kan 

det være vanskelig å 

gjennomføre for alle  

pasienter. Det pågår en 

kontinuerlig vurdering av 

hvem som antas ha størst 

medisinsk behov, fordi vår 

kapasitet ikke er 

tilstrekkelig for å ivareta 

rettighetene til nyhenviste 

og medisinsk faglige behov 

for pasienter som er i 
forløp. 

Foretaket arbeider med en 

plan for reduksjon av 

etterslep, og i dette arbeide 

vil vi samtidig se på 

hvordan øke andel som får 
time i første brev. 

Medisinsk direktør 

Sørge for at arbeidstid for 

innleide leger fra firma blir 

registrert i GAT. 

Registrering i GAT vil ikke 

redusere behovet for eller 

gi bedre oversikt over 

innleie, men kan forbedre 

oversikten over 

månedsverksutvikling. HR 

vil sammen med 

klinikkene se på hvor mye 

ekstra manuelt arbeid 

ivaretagelse av denne 

anbefalingen gir. 

HR sjef 

Sende nye forespørsler til 

avtale leverandørene i 

forkant av eventuell 

forlengelse av innleie fra 

Økonomiavdelingen vil i 

forkant av 

budsjettprosessen 

gjennomgå hvilke 

leverandører som er brukt 

ved innleie, slik at omfang 

Økonomisjef 
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firma utenfor 
rammeavtalene 

av innleie utenfor 

rammeavtale kartlegges. 

Fremtidig innleie utenfor 

rammeavtale, også 

forlengelse, skal 

godkjennes av 

økonomisjef. Det etableres 

egen mal for slike 

søknader. 

I samarbeid med 

avtaleforvalter i 

Sykehusinnkjøp, kartlegge 

årsaker til manglende 

leveransedyktighet fra 

høyest rangerte 

avtaleleverandør, og hva 

som skal til for å endre 
dette. 

Kartleggingen 

gjennomføres som skissert 

i anbefalingen av 

økonomiavdelingen i 

samarbeid med aktuelle 

klinikker. 

Økonomisjef 

Inngå avtale som 

inkluderer ansvars- og 

risikoforhold, ved bruk av 

innleiefirma utenfor 

rammeavtalene. 

I mal for søknad om 

‘inngåelse av innleieavtale 

utenfor rammeavtale’ 

inkluderes beskrivelse av 

ansvars- og risikoforhold 

Økonomisjef 

Styrke kontrollen av 

fakturaer for innleie av 
helsepersonell. 

Det pågår et arbeid i 

økonomiavdelingen for å 

støtte opp om bedre 

fakturakontroll. Det sees 

på mulighet for å etablere 

en fortløpende oversikt via 
Imatis. 

Økonomisjef 

Orientere Helse Nord RHF 

v/ Eieravdelingen om 

foretakets kjøp av 

helsetjenester, og 

minimere bruken av denne 

avtalen i 

oppsigelsesperioden. 

Eieravdelingen er orientert 

både muntlig og skriftlig. 

Aktuell avtale ble sagt opp 

i fjor høst og utløper nå i 

høst. 

Administrerende direktør 
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